
 

 

 

ACTA REUNIÓ EQUIP MOTOR 

 

Equip Motor 25.09.2023. Centre Cívic de Bellcaire. 9:15h 

ORDRE DEL DIA: 

! Presentació nous membres 

! Ronda de novetats 

! Planificació de l’equip motor i organització de les actuacions previstes a treballar (Fòrum 

permanent i Edició del nou plànol guia del Parc). 

 

PRESENTACIÓ DELS NOUS MEMBRES  

Com a resultat de les eleccions del passat mes de maig, alguns membres de l’equip motor han 

canviat: 

A nivell polític, el representant de l’ajuntament de Pals serà representat pel Sr. Xevi Coll, regidor 

de Via Pública i Edificis Municipals. Innovació i Noves Tecnologies. Comunicació, Participació 

Ciutadana i Transparència. Esports 

A nivell polític el representant de l’ajuntament de l’Escala serà representat pel Sr. Martí Guinart, 

Regidor de Turisme, Patrimoni històric, cultura i promoció econòmica. També és membre de la 

junta directiva del GALP Costa Brava.  

A nivell polític representant de l’ajuntament l’ajuntament de Torroella l’Estartit serà representat pel 

Sr. Genís Pigem, Regidor d’Esports, Medi Ambient, Mon Rural i Espai Medes.  

A nivell polític, l’Estartit serà representat pel Sr. Genís Dalmau, president de l’EMD. 

A nivell tècnic no hi ha canvis municipals 

En Francesc Ferrer, que abans venia com a president de la EMD de l’Estartit, continuarà participant 

com a representant de l’Equip Motor. 

S’incorpora a l’equip Motor en Joan Ferrer, president de AFOMTUR (Estació Nàutica). 

 

 

 

 



 

 

RONDA DE NOVETATS 

• Míriam Prat, del Rei del Mar, representant dels centres subaquàtics. Els centres de 

Submarinisme de l’Estartit han renovat la seva adhesió a la CETS amb un Pla d’Acció conjunt 

a implementar en el període 2023 – 2025. Aquest estiu, en el marc de l’associació de centres 

sub de la Costa Brava s’ha organitzat el “Diving Fest Costa Brava” amb activitats i jornades 

tècniques relacionades amb el busseig i la biodiversitat marina. 

• Eva Sans, Cercle Català de Historia, representant del Fòrum Permanent. Informa que ja s’ha 

creat l’equip de treball per portar a terme el projecte pilot d’Itineraris emblemàtiques, 

properament hi haurà la primera reunió. 

• Gemma Descamps, Consell Comarcal del Baix Empordà (CCBE). Des del consell Comarcal 

es va tramitar la sol·licitud per ser adjudicataris dels Planes de Sostenibilitat Turística. 

També s’ha iniciat el tràmit per obtenir la certificació de Destí Turístic Intel·ligent. Aquesta 

darrera certificació té l’objectiu de contribuir a millorar la competitivitat de les destinacions 

turístiques i la qualitat de vida dels seus residents incidint en cinc àmbits d’actuació: 

governança, innovació, tecnologia, sostenibilitat i accessibilitat. El CCBE s’ha fet una 

autodiagnosi i ara mateix, segons l’eina DTI, la comarca es troba en un 58,3% en termes de 

sostenibilitat.  

També informa que el CCBE ha editat nous fulletons, un de senderisme amb 15 rutes 

circulars.  

• Toni Albert, Kayaking Costa Brava, representant d’activitats marines. Han participat en el 

Diving Fest per donar suport als centres sub amb kayaks de suport. 

• Mapi Carabús, tècnica d’us públic del PNMMBT. Tots els Parcs de la Generalitat han 

comptat aquest any amb informadors. El PNMMBT ha comptat amb 4 persones que han 

estat informant als visitants i residents per fomentar bones practiques i conductes, alhora 

que han fet tasques de suport en moments puntuals com els dies amb Pla Alfa, que resten 

restringits els accessos al Montgrí per alt risc d’incendis. Aquests informadors han anat 

presentant uns informes periòdics. El Parc farà un compendi de les conclusions i es 

compartiran amb l’equip Motor.  

• Ramon Alturo, Director del PNMMBT. Tots els Parcs de la Generalitat han comptat des 

d’aquest estiu amb nous fulletons online de rutes a peu amb una imatge de marca 

conjunta. En el nostre cas, es van seleccionar unes rutes per municipi i es van validar amb 

cada ajuntament. El resultat són 36 fulletons online amb rutes a peu pel tot el Parc i amb 

descarrega dels tracks via web del Parc. Addicionalment també s’han fet uns plafons 

informatius amb les rutes per a cada un dels municipis, que properament s’instal·laran.  



 

 

https://parcsnaturals.gencat.cat/ca/xarxa-de-parcs/illes-medes/gaudeix-del-

parc/equipaments-i-itineraris/itineraris/  

També informa que en 2024 es preveu licitar la diagnosi que ens ha de conduir a tenir un 

Pla Especial i una regulació pel litoral.  

• Gerard Cruset, director del Museu de la Mediterrània. Aquest estiu s’ha introduït una 

activitat nova relacionada amb els productors del Parc en l’agenda d’activitats del museu. 

Ara es treballa en les Beques Joan Torró, juntament amb el PNMMBT. Al novembre es 

preveu celebrar el Fòrum de Recerca. 

També informa que s’està treballant en la organització d’un Taller de Pedra Seca a Santa 

Caterina. Es va fer un al juny amb molt bona valoració i es programa fer un altre 

properament. En el marc del programa “Parcs i Museus” es va fer l’inventari de patrimoni 

cultural del Parc. Ara s’està treballant per renovar els cartells de la Ruta del Vent amb 

contingut interpretatiu millorat. També s’està treballant per recollir la memòria històrica  de 

les primeres immersions a les Illes Medes.  

• Josep Capellà, consultoria turística de suport a l’ajuntament de Torroella de Montgrí. 

Informa que ja s’ha jubilat però que continua donant suport a l’ajuntament de Torroella per 

a la gestió del conveni dels 8 municipis del Parc i el projecte dels Plans de Sostenibilitat 

Turística.  

• Carme Sanchiz, AODL conveni dels 8 municipis. Es va licitar la nova web de promoció 

turística de Torroella de Montgrí – L’Estartit i per la nova web dels municipis del Parc. 

Desafortunadament la licitació per la web dels municipis del Parc va quedar deserta i es 

preveu licitar-la de nou aviat.  

Ara s’està treballant en una encomana per tenir un banc d’imatges dels municipis del Parcs 

i en la diagnosi de producte local. 

Es mostra el Mapa que s’ha creat tipus “full DINA3” amb el Mapa del Parc per una cara i 

l’explicació de la CETS amb les empreses adherides per l’altra cara. Aquest mapa s’ha creat 

i editat aquest estiu per a les Oficines de Turisme i les Empreses CETS. 

• Xavier Quintana, Càtedra d’ecosistemes Litorals. Des de la càtedra s’està treballant en dos 

projectes que afecten el territori: un projecte sobre l’ús de basses de laminació i un projecte 

sobre el Pla d’inundabilitat del Baix Ter.  

També informa que el projecte Ponderful, que es va treballar en part en el marc de l’Equip 

Motor de la CETS, i que té com objectiu valoritzar la conservació i ús d’estanys i 

aiguamolls a fi de mitigar i adaptar-se als efectes del canvi climàtic, protegir la 

https://parcsnaturals.gencat.cat/ca/xarxa-de-parcs/illes-medes/gaudeix-del-parc/equipaments-i-itineraris/itineraris/
https://parcsnaturals.gencat.cat/ca/xarxa-de-parcs/illes-medes/gaudeix-del-parc/equipaments-i-itineraris/itineraris/


 

 

biodiversitat i la prestació de serveis ecosistèmics, s’acaba al 2024. Seria interessant 

poder fer un retorn a l’Equip Motor i a la resta del territori.  

• Empar Vaqué, Hotel Molí del Mig, representant de les empreses d’allotjament i 

experta en mobilitat sostenible. Des del restaurant de l’hotel s’està treballant per 

potenciar encara més el producte local. Tot i que el restaurant sempre ha estat obert 

al públic, ara tindrà nom propi “El camí de l’aigua” per dinamitzar l’afluència de 

clients no allotjats a l’hotel.   

• Oscar Palou. Es continua treballant en el projecte “Parcs der Tramuntana”, una 

iniciativa que té com objectiu comercialitzar una cistella de productes fets als Parc 

Naturals de l’Empordà. Es té la llista de productors dels Parcs i tota la referencia de 

productes a la venda. Al ser molts productors i moltes referencies es fa complicada 

la gestió de la cistella i s’està treballant amb l’UDG en un sistema informàtic que 

permeti confeccionar cistelles setmanals + cistelles a mida del client. També s’està 

treballant en els punts de venda. Es preveu que no siguin entregues a domicili si no 

recollides en un punt a l’Alt Empordà i un altre al Baix Empordà. L’objectiu es que 

la plataforma de venda funcioni al 2024. 

• Xevi Lopez, director esportiu del Club Nàutic de l’Escala. Informa que resulta molt 

complicat que els usuaris dels clubs nàutics del Parc coneguin la normativa 

relacionada amb les activitats nàutiques, boies, etc... atès que cada any hi ha canvis 

que s’apliquen ja entrats en temporada i no dona temps ni ocasió de poder 

transmetre la informació als usuaris. Es preveu de cares a la propera temporada fer 

una sessió informativa pels socis.  

• Carme Vélez, Secretaria Tècnica CETS. Informa que es preveu iniciar la Fase III de 

la CETS properament (Fase en la que agencies de viatge s’adhereixen formalment 

a la CETS per comercialitzar productes d’empreses adherides). Es preveu convocar 

a les empreses al mes d’octubre o novembre per consensuar dates i accions. Com 

a punt de partida, es preveu convidar a unes agencies de viatge a fer un Fam Trip 

(viatge de familiarització) pel Parc i a conèixer les empreses amb un workshop.  

• Mapi Carabús informa que a la passada reunió de la Xarxa CETSCAT (grup de treball 

de tots els Parcs Naturals catalans adherits a la CETS) es va parlar de com millorar la 

visibilitat de les empreses adherides a la CETS. Es va arribar a la conclusió que seria 

millor facilitar que les empreses adherides a la CETS formin part del “Club Soy 

Ecoturista” que és l’associació espanyola, que no pas crear un club català.  



 

 

En Toni Albert agraeix que es treballi per la visibilitat de les empreses però manifesta 

un neguit comú i el desig col·lectiu de les empreses adherides a la CETS de que els 

ajuntaments incorporin la certificació com un element puntuable en els concursos, 

licitacions, etc... ja que la CETS garanteix que l’empresa està treballant criteris de 

sostenibilitat i qualitat. Ara mateix en la majoria només es contempla el preu però 

no la qualitat.  

S’informa que el Parc ja ho esta fent en la mesura del possible, ja que hi ha concursos 

i licitacions promogudes per la Generalitat on encara no s’ha aconseguit. S’anima 

als ajuntaments a incorporar l’adhesió a la CETS com un fet puntuable i/o a tenir en 

compte en les licitacions i adjudicacions.  

• Carme Vélez, s’està treballant en l’adhesió formal de les oficines de turisme. Ja 

s’ha verificat si compleixen o no amb els requisits bàsics obligatoris que demana 

Europarc. S’ha comprovat que cap de les 3 oficines compleix amb 2 accions 

bàsiques: editar el material promocional en paper FSC i tenir la web adaptada a PDF 

(Persones amb Diversitat Funcional). S’ha demanat a Europarc que permeti als 

ajuntaments signar un document de compromís conforme les properes edicions de 

materials es faran en paper FSC i que adaptaran la web en els propers 3 anys.  

 

PLANIFICACIÓ DE L’EQUIP MOTOR  

Es recorda la planificació de treball de l’Equip Motor per al 2023 a partir d’un cronograma de treball 

on les accions es mostren per colors segons l’estat: pendents de treballar (vermell), en curs (taronja) 

finalitzades (verd).  

 

23.01.2023 27.03.2023 29.05.2023 25.09.2023 27.11.2023

ENQUESTA ENQUESTA

SETMANA DEL
PARC

SETMANA DEL PARC SETMANA DEL PARC

PLANOL GUIA PLANOL - GUIA PLANOL - GUIA PLANOL - GUIA

FORUM CETS FORUM CETS FORUM CETS

INDICADORS +
PROBLEMÀTIQU
ES D’ÚS PÚBLIC

INDICADORS +
PROBLEMATIQUES

US PÚBLIC



 

 

 

Es comparteixen alguns resultats de les 2 accions treballades conjuntament per l’Equip Motor i ja 

finalitzades: 

- Enquesta de satisfacció a usuaris del Parc: Les preguntes i punts de recollida de dades es 

van treballar amb l’equip motor. L’enquesta ha de servir per obtenir dades sobre el nivell 

de satisfacció i percepció de la qualitat, tant de visitants com de residents, i tant del Parc en 

el seu conjunt com dels municipis del Parc.  

L’UDG s’està recollint enquestes a peu de carrer, les oficines de turisme, les empreses CETS 

i els vigilants del Parc, fomenten la recollida de dades online. En aquests moments ja s’han 

recollit 425 enquestes. Es seguiran recollint i tindrem els resultats a finals del 2023 / principis 

del 2024. 

El Parc a fet un “merchandising” per dinamitzar la recollida de dades a través d’un obsequi. 

Es tracta d’un Pin de Fusta amb la imatge del Corriol Camanegre.  

- Setmana del Parc. Durant el mes de maig es va celebrar la setmana del Parc amb l’objectiu 

de donar a conèixer el Parc i posar en valor l’esforç que fem totes les institucions implicades 

en el desenvolupament d’un turisme sostenible. Tot i que l’agenda va estar condicionada 

per les eleccions, es va poder crear una proposta d’activitats lúdiques en les que van 

participar 150 persones, sense comptar amb els participants de la neteja submarina 

organitzada pels centres sub i sense contar amb els participants a l’activitat per persones 

amb mobilitat reduïda que es va fer a la Pletera. La valoració és molt positiva. 

 

En Josep Capellà recorda que aquest 2023 fa 40 anys de l’inici de la protecció de les Medes i 

proposa fer algun tipus d’acte de celebració. En Ramon Alturo puntualitza que va ser un tràmit llarg 

i per tant durant el 2024 també encaixaria aquesta celebració. 

Després d’un petit debat, s’acorda fer unes jornades específiques al 2024 que es presentaran en el 

proper Fòrum Permanent.  

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

ORGANITZACIÓ DE LES ACTUACIONS PREVISTES A TREBALLAR 

(Fòrum permanent i Edició del nou plànol guia del Parc) 

Seguint el cronograma de treball en la present sessió es preveu assentar les bases per a la 

celebració del proper fòrum permanent i continuar treballant per crear el nou plànol guia del 

Parc.  

El Fòrum Permanent es l’espai 

CETS on ens trobem tots els 

agents implicats, organismes 

públics, empreses adherides, 

Parc i esta obert a la ciutadania. 

El darrer Fòrum va acollir 70 

assistents. Es l’oportunitat de 

donar un retorn al territori de les 

iniciatives que s’estan portant a 

terme per avançar cap a un 

model de turisme sostenible i 

posar en valor l’esforç que fem i 

les iniciatives en curs.  

Programa del darrer Fòrum: 👉 

 

 

Es concreta la data, es farà el proper 16 de Febrer de 2024 a l’auditori del Museu de la 

Mediterrània.  

Es proposa presentar els resultats del projecte Ponderful i els resultats de l’enquesta de satisfacció 

a usuaris del Parc.  

S’acorda concretar el programa en la propera reunió de l’equip motor a partir de les iniciatives que 

es puguin proposar per part dels membres de l’equip motor.  

 

 

 

 

 



 

 

 

EDICIÓ DEL NOU PLÀNOL GUIA DEL PARC  

El Plànol Guia del Parc s’utilitza molt i cal reeditar-lo properament. El Parc compta amb una eina 

SIG (Sistema d’Informació Georeferenciada) que ens pot ajudar a crear uns materials visuals i una 

radiografia de les rutes existents. En darreres sessions de treball es va acordar que el Parc plasmaria 

en una imatge totes les rutes que tenim penjades al canal Natura Local. 

Natura Local és una APP que permet a les destinacions tenir un canal on compartir rutes que es 

poden fer de manera autoguiada gracies a l’aplicació, que a més, et proporciona informació dels 

punts d’interès.  

El Parc va comprar un canal i va penjar 38 rutes seguint els criteris acordats pels diferents 

ajuntaments: rutes que connectessin els municipis d’interior i costa, crear la volta al Parc en BTT, 

cicloturisme i a peu, connectar el Parc amb altres espais naturals protegits.  

Per escollir les rutes que haurien d’aparèixer en el proper Plànol Guia del Parc es van definir els 

següents criteris: 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

P L A  D E  F O M E N T :

P L A F Ó  I N F O R M A T I U  A  C A D A  M U N I C I P I
D O S S I E R  P E R  T T O O
C R E A C I Ó  D E  P R O D U C T E  A M B  E M P R E S E S  
R E A L I T Z A R  M A T E R I A L S  D E  D I F U S I Ó

 Representatives del Parc
 Que permetin diversificar els fluxos de visitants
 Que comptin amb Senyalització sobre terreny o.... material online autoguiatge?
 Possibilitat d’utilitzar el transport públic per arribar/tornar a l’inici de ruta
 Afegir rutes de mar: en caiac i esnorquel
  Incloure “La Volta al Parc”

CRITERIS PER SELECCIONAR RUTES

1.
2.
3.
4.
5.
6.

P L A N O L  G U I A  D E L  P A R C  N A T U R A L

M A T E R I A L  B A S E

 X A R X A  C A M I N S  N A T U R A  L O C A L
 R U T E S  A M B  M A N T E N I M E N T  D E L  C C B E

 G R S  I  R U T E S  T E M A T I Q U E S
 I T I N E R A R I S  P E D E S T R E S  A M B  F U L L E T Ó  O N L I N E



 

 

 

 

S’acorda fer una comissió formada per membres de l’equip motor i tècnics municipals de turisme i 

medi ambient que haurien de decidir quines rutes s’inclouen en el plànol guia. 

El Parc informa que es farà un plànol guia per itineraris de senderisme i un altre amb itineraris en 

bicicleta.  

En Joan Ferrer, proposa plantejar una infraestructura que permeti connectar les dues lleres del riu, 

Pals i l’Estartit,  que permeti fer rutes per la costa i creuar la desembocadura del Ter.  

En Ramon Alturo comenta que hi ha un projecte per crear un servei de pasarel.la a través d’una 

barca, com es feia abans, però que encara no se sap quan es podrà fer.  

Comissió tècnica per treballar les rutes del plànol guia:  

Toni Albert, kayaking Costa Brava  

Fanny Rojas, tècnica de turisme de l’Escala  

Tècnic/a de medi ambient de l’Escala 

Empar Vaqué, Molí del Mig  

Catalina Font, regidora de medi ambient Bellcaire  

Marta Vilavedra, Tècnica de turisme Torroella – l’Estartit 

Jordi Bras, Tècnic de Medi Ambient de Torroella – l’Estartit 

N A T U R A  L O C A L :  3 8  R U T E S

V O L T A  A L  P A R C
     B T T  2  E T A P E S
     C I C L O T U R I S M E  2  E T A P E S
     S E N D E R I S M E  4  E T A P E S



 

 

Joan Ferrer, president Afomtur 

Rosa Maria Pedret, tècnica de turisme de Pals 

Tècnic/a de medi ambient de Pals 

Es convocarà properament la comissió tècnica per iniciar la concreció de les rutes.  

 

ASSISTÈNCIA 

INSTITUCIÓ NOM ASISTENT 

Director Museu Mediterrània Gerard Cruset 

AODL conveni 8 municipis Carme Sanchiz 

Club Nàutic l’Escala Xavi López 

DCB Josep Capellà 

Regidora de Medi ambient de Bellcaire Catalina Font 

President AFOMTUR Joan Ferrer 

Kayaking Costa Brava Toni Albert 

Cercle Català d’Historia Eva Sans 

PNMMBT Mapi Carabús 

PNMMBT Carme Vélez 

PNMMBT Ramon Alturo 

PNMMBT Oscar Palou 

El rei del Mar, presidenta de l’associació de centres 
sub 

Miriam Prat 

Regidor de  Regidor de Turisme, Partimoni històric, 
cultura i promoció econòmica de l’Escala. També és 
el membre de la junta directiva del GALP 

Martí Guinart 

Tècnica de turismo de l’Escala Fanny Rojas 

Regidor de Pals: Via Pública i Edificis Municipals 
Innovació i Noves Tecnologies 
Comunicació, Participació Ciutadana i 
Transparència 
Esports 

Xevi Coll 

Hotel Molí del Mig Empar Vaqué 

Forum Permanent Francesc Ferrer 



 

 

 

 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

ASSISTÈNCIA 

UDG. Catedra d’ecosistemes litorals Xavier Quintana 

Consell Comarcal del Baix Empordà  Gemma Descamps 

EXCUSEN ASSISTÈNCIA 

President EMD Estartit Genís Dalmau 

El Xiulet de Pals Martí Llenas 

PNMMBT Ara García 

Tècnic de Medi Ambient de Torroella de Montgri 
l’Estartit 

Jordi Bras 

Mas Ramades Laura Mestres 

Tècnica de Turisme Ajuntament de Torroella de 
Montgrí - l’Estartit 

Marta Vilavedra 

Tècnica de Turisme de Pals Rosa Maria Pedret 

Regidor d’Esports, Medi ambient, Mon rutal i Espai 
Medes 

Genis Pigem 

 


